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Zápis z distančního jednání 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina č. 4/2021 

konaného dne 1. 12. 2021 

 
Přítomni: 

1. Jiří Uchytil 6. Jan Zimmermann 

2. Vladimír Slávka 7. Miroslav Dibelka 

3. Jiří Pykal (předseda) 8. Blanka Veletová 

4. Miloš Kučera 9. Jitka Merunková (tajemnice) 

5. Miroslav Jirků  

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. Lukáš Bezchleba 4. Jaroslav Poborský (místopředseda) 

2. Vladimír Malec 5. Jan Mácha 

3. Pavel Barták  

 
Hosté: 

1. Martin Hyský (zastupitel, předseda VSP) 
4. Jaroslav Michal (PROAGRO 
Radešínská Svratka, a.s.) 

2. Eva Horná (OŽPZ) 5. Jiří Svoboda (LDO Přibyslav) 

3. Mikyna Jaroslav (OŽPZ)  

 
Program: 

1. Zahájení, schválení programu, schválení zápisu; 

2. Fond Vysočiny – Zemědělské akce 2022, Stavby ve vodním hospodářství 2022; 

3. Řešení problematiky zemědělství v Kraji Vysočina; 

4. Zhodnocení sklizně za rok 2021; 

5. Informace o africkém moru prasat; 

6. Plán činnosti komise na rok 2022; 

7. Diskuse a různé; 

8. Závěr. 

 
1. Zahájení, schválení programu, schválení zápisu 
Jiří Pykal, předseda Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina, přivítal všechny přítomné  
a hosty a zahájil jednání. Dle počtu přítomných členů konstatoval, že komise není 
usnášeníschopná. Přednesl návrh programu jednání. Podal návrh na přesunutí bodu „Informace 
o africkém moru prasat“ na další zasedání komise. Takto upravený program jednání byl 6 hlasy 
schválen. K zápisu z minulého zasedání nebyly vzneseny žádné připomínky a byl přítomnými 
členy schválen. Později se během jednání připojili ještě další členové, takže v době hlasování  
o jednotlivých usneseních již byla komise usnášeníschopná. 
 
 
2. Fond Vysočiny – Zemědělské akce 2022, Stavby ve vodním hospodářství 2022 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Jitka Merunková uvedla, že Program FV „Zemědělské akce 2022“ je připraven k vyhlášení 
v objemu 1 mil. Kč. Podpora je určena pro právnické osoby, které jsou založeny 
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k nepodnikatelským účelům. Účelem je zvyšování odborné úrovně subjektů v sektoru 
zemědělství, zabývajících se činnostmi spojenými s prvovýrobou, zpracováním zemědělských 
produktů a uváděním zemědělských produktů na trh či subjektů v pěstitelské a chovatelské 
zájmové činnosti, a to z důvodu zajištění jejich vyšší konkurenceschopnosti, a také skutečnosti, 
že agrární sektor je třeba přiblížit široké veřejnosti. Cílem je seznámit širokou veřejnost 
s kvalitními zemědělskými produkty, zvýšit zájem o tuto oblast, představit chovatelské 
a pěstitelské úspěchy a tím vzbudit zájem o kvalitní potraviny a krátké dodavatelské řetězce. 
Program má prakticky stejné zaměření jako program v letošním roce. 
Jedná se o nesoutěžní program, kdy výběr projektů bude proveden na základě času podání. 
V roce 2019 bylo celkem podáno 22 žádostí, v roce 2020 podáno 16 žádostí a v roce 2021 
podáno 17 žádosti. V roce 2019 byl převis čtyř žádostí. Program bude předložen na únorovém 
zasedání zastupitelstva kraje. Minimální výše dotace požadované v Žádosti o poskytnutí dotace 
na jeden projekt je 10 000 Kč, maximální výše dotace požadované na jeden projekt je  
80 000 Kč. V rámci jednoho kola Programu může žadatel podat pouze jeden projekt. V případě, 
že bude předloženo jedním žadatelem více projektů, budou všechny projekty vyřazeny z dalšího 
hodnocení. Minimální podíl příjemce dotace je 20 % celkových nákladů projektu. 
 
Jaroslav Mikyna seznámil členy komise s Programem FV „Stavby ve vodním hospodářští 2022“. 
Odbor životního prostředí a zemědělství Krajského úřadu Kraje Vysočina připravil Program 
„STAVBY VE VODNÍM HOSPODÁŘSTVÍ 2022“ s předpokládanou alokací finančních prostředků 
ve výši 76 mil. Kč na podporu realizace staveb vodních děl ve 3 podprogramech. 
V podprogramu A se jedná o podporu výstavby vodovodů pro veřejnou potřebu včetně 
příslušných objektů (jímací objekty, vodojemy, úpravny vody, čerpací stanice, armaturní šachty 
apod.). V podprogramu B se jedná o podporu výstavby nebo intenzifikace ČOV pro veřejnou 
potřebu nebo zajištění přiměřeného čištění odpadních vod, včetně zavedení odstraňování 
dusíku a fosforu nebo vhodného řešení kalového hospodářství, výstavbu stokových 
(kanalizačních) systémů pro veřejnou potřebu odvádějících odpadní vody. V podprogramu C jde 
o podporu výstavby nebo rekonstrukce malých vodních nádrží včetně rybníků, poldrů  
a souvisejících vodních děl, které podpoří vodní režim krajiny, posílí retenci a akumulaci vody 
v krajině a podpoří řešení dopadů dlouhodobého sucha nebo protipovodňovou funkci. Program 
má prakticky stejné zaměření jako program v letošním roce. V podprogramu B dojde k rozšíření 
předmětu podpory i na decentralizované řešení čištění odpadních vod. Jedná se o soutěžní 
program, kdy výběr projektů bude proveden řídícím výborem. Program bude předložen na 
únorovém zasedání zastupitelstva kraje. 
 
 
3. Řešení problematiky zemědělství v Kraji Vysočina 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
V průběhu jednání tohoto bodu se připojili členové komise B. Veletová a M. Kučera. Tím se 
komise stala usnášeníschopná. 
 
Jitka Merunková doplnila, že odbor životního prostředí a zemědělství připravil v průběhu roku 
2021 akce, které se týkají zemědělství, nebo jsou s činností zemědělství spojeny: 

-  vyhlášení programu ZEMĚDĚLSKÉ AKCE 2021 v objemu 900 tis. Kč; 
- schůzka zástupců Agrární komory, Asociace soukromého zemědělství, Zemědělského 

svazu s hejtmanem Kraje Vysočina a náměstkem hejtmana po oblast zemědělství, 
lesnictví a životní prostředí; 

- výstava v prostorách sídla Kraje Vysočina byla v letošním roce zaměřena na komoditu 
mléko, výstava si kladla za cíl představit pravdivé informace o mléce, v září byla 
zapůjčena do Přibyslavi na Mlékárenské dny; 

- jednání všech účastníků projektu k udržitelnému hospodaření v oblasti PHO Švihov – 
zhodnocení dosavadního průběhu projektu, který je financován Ministerstvem 
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zemědělství, dohoda s Krajem Vysočina na dalším pilotním projektu, který bude zahájen 
v roce 2022 a bude zaměřen na pěstování řepky (návrh do plánu činnosti na rok 2022- 
na prvním zasedání komise podrobný referát k této problematice); 

- schůzka zástupců Agrární komory, Asociace soukromého zemědělství, Zemědělského 
svazu s hejtmanem Kraje Vysočina a náměstkem hejtmana po oblast zemědělství, 
lesnictví a životní prostředí Lukášem Vlčkem Ing., tentokrát v počtu 60 zemědělců, 
diskutovány problémy: 
 malý zájem o regionální potraviny 
 sečení krajnic silnic 
 problémy s erozí půdy 
 nezájem mladé generace o práci v zemědělství 
 problematiky ochrany vod 
 nedostatek pracovníků v oblasti zemědělství 
 malá prestiž oboru 
 problematika odpadů; 
Na základě tohoto jednání se uskutečnilo další jednání se zástupci KSÚSV, kde bylo 
řešeno, aby příkopy u krajnic silnic, byly sečeny do 15. června, neboť jaro na Vysočině 
začíná dříve. KSÚSV řešila také problém, kdy při velkých deštích dochází ke znečištění 
příkopů a silnic. Byl dodán materiál, kde jsou tyto problémy největší. Tento materiál bude 
předložen na dalším zasedání se zástupci Agrární komory, Asociace soukromého 
zemědělství a Zemědělského svazu. 

- výstava Země živitelka; 
- v rámci publikační činnosti vydán leták podnázvem Chutě Vysočiny -  Mléko; 
- podpořena publikace k výročí mlékárenských dnů v Přibyslavi pod názvem Dlouholetá 

tradice mlékárenství na Vysočině pokračuje; 
- uspořádání semináře v prostorách ČZA v Humpolci s firmou AGDATA k možnosti využití 

informačních technologií v zemědělství; 
- prezentace Kraje Vysočina na Bramborářských dnech v Havlíčkově Brodě; 
- aktivní účast v pracovní skupině Krátké dodavatelské řetězce. 

 
Dále členy komise seznámila s PS „Krátké dodavatelské řetězce“, která vznikla ve spolupráci se 
Státním zemědělským intervenčním fondem. PS řešila, že v Programu „Rozvoj venkova ČR na 
období 2014-2020“ byla vyčleněna částka 15 mil. Kč a bohužel byl proplacen pouze jeden 
projekt v celkové výši cca 150 tis. Kč. Cílem PS bude snaha zjistit, proč nebylo z tohoto projektu 
více čerpáno a dále zda i v příštím roce bude tento dotační titul vyhlášen. Na AKČR byl podán 
dotaz k problematice zvýhodňování regionálních potravin při VŘ. Na kraj bylo doručeno 
stanovisko, že nyní jak je potravinový zákon upraven, nelze zvýhodňovat regionální potraviny při 
VŘ, které vypisuje kraj. Jiří Pykal vznesl dotaz na složení PS „Krátké dodavatelské řetězce“.  
Členům komise bude elektronicky rozeslán seznam členů PS „Krátké dodavatelské řetězce“.  
 
Pohovořila také o projektu „Farmářský dům“, který má lidem přiblížit kvalitní regionální potraviny 
z chovů a partnerských firem. Autorem projektu je ASZ Trutnov, který vznikl pod záštitou 
Asociace soukromého zemědělství ČR. Jedná se o kombinaci prodejního automatu a e-shopu. 
 
Usnesení 009/04/2021/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
bere na vědomí 
informace o řešení zemědělství v Kraji Vysočina. 
Usnesení bylo přijato 8 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
Usnesení 010/04/2021/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
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doporučuje 
radě kraje, aby doporučila zastupitelstvu kraje vyhlásit Program „Zemědělské akce 2022“ dle 
materiálu Kz-04-2021-02, př. 1. 
Usnesení bylo přijato 8 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
Usnesení 011/04/2021/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
doporučuje 
radě kraje, aby doporučila zastupitelstvu kraje vyhlásit Program „STAVBY VE VODNÍM 
HOSPODÁŘSTVÍ 2022“ dle materiálu Kz-04-2021-02, př. 1. 
Usnesení bylo přijato 8 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
4. Zhodnocení sklizně za rok 2021 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Jitka Merunková sdělila, že výměra obhospodařované zemědělské půdy uvedená v soupisu 
osevních ploch k 31. 5. 2021 zaujímá v Kraji Vysočina rozlohu 363 823 ha, to je o 1707 ha více 
než v předcházejícím roce. Orná půda má v našem kraji plochu přes 277 tis. ha a na celkové 
zemědělské půdě se podílí více než 76%. Trvalé travní porosty se nachází na 86 009 ha, což 
představuje meziroční přírůstek o 2070 ha. Celkem bylo v našem kraji osázeno 276 407 ha, což 
je proti předchozímu o 324 ha méně.  Z celkové osevní plochy připadá největší podíl na 
obiloviny, které byly osety na 48,7 %, více než polovinu obilovin představovala pšenice – 53,4%, 
z třetiny ječmen 32,7%, přes 5% zaujímal oves, triticale 3,8% a 3,3% žito. Zbytek připadá na 
kukuřici na zrno, případně ostatní obiloviny. Typickou plodinou pro Kraj Vysočina jsou brambory, 
byly osázeny na ploše 7 662 ha, o proti předešlému roku je to o 403 ha méně, přesto je to stále 
první místo v rámci krajů naši republiky s podílem 33,6%. 
Technické plodiny mají v našem kraji svoje místo – největší zastoupení má řepka, osetá plocha 
byla oproti roku 2020 snížena o 2 382 ha, další plodinou je mák, který byl pěstován na ploše 
7 127 ha, plocha máku se zvětšila o více jak 1000 ha. 
Téměř jednu třetinu osevní plochy v Kraji Vysočina jsou plodiny sklízené na zeleno, plocha 
představuje 81 282 ha, ale je to o 3 736 ha méně, než v roce 2020. Z toho více jak 60% připadá 
na jednoleté pícniny, které jsou téměř z 75% tvořeny kukuřicí na siláž. Víceleté pícniny jsou 
pěstovány na více jak 32. tis ha, 44%plochy připadá na jetel červený a 19% na vojtěšku. 
Jiří Pykal vznesl dotaz na snižování osevní výměry brambor. Jitka Merunková odpověděla, že 
příčinou může být nízká výkupní cena – nebylo tolik vysázeno a dále, že kraj je limitován 
kde může a nemůže být tato plodina vysázena. Miroslav Dibelka doplnil, že cena máku je kolem 
47 Kč/kg. Jiří Uchytil doplnil, že rozdíl v plochách ozimy a jařiny způsobil mokrý podzim, 
dosévala se jarní pšenice. Problém s osevní výměrou brambor souvisí s problematickým 
odbytem loňské sklizně. 
 
Usnesení 012/04/2021/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
bere na vědomí 
informace o informace o předběžných výsledcích sklizně za rok 2021. 
Usnesení bylo přijato 8 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
5. Plán činnosti komise na rok 2022 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. Jedná se o návrh plánu, do kterého 
lze v průběhu roku zakomponovat aktuální témata. 
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Usnesení 013/04/2021/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
projednala a souhlasí 
s plánem činnosti Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina na rok 2022. 
Usnesení bylo přijato 8 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
6. Diskuse a různé 
Vladimír Slávka pohovořil o kůrovcové kalamitě a nevypsání dotace krajem. Jitka Merunková 
odpověděla, že dotace na hospodaření v lesích - kůrovcová újma - byla 383 Kč, finální sazba je 
145 Kč. Kraj zpracovává kolem 10 tis. žádostí každý rok. M. Hyský doplnil, že kompenzace – 
krácení nebylo šťastné, kraj bohužel s tímto rozhodnutím nemůže nic udělat, jedná se  
o komunikaci mezi MF a MZe. Nařízení vlády č. 30/2014 Sb. – vloni bylo řešeno, kam by kraj 
mohl případnou pomoc rozdělit, bohužel oblast nebyla nalezena. Eva Horná doplnila, že v roce 
2020 kraj administroval 9 624 žádostí v souvislosti s lesním hospodářstvím. V letošním roce kraj 
administruje cca 8 tis. žádostí v souvislosti s kůrovcovou kalamitou. Což je 40 % žádostí za 
celou ČR. V rámci kůrovcové kalamity jsou zničeny účelové komunikace nebo lesní cesty. MZe 
sdělilo, že se plánuje, že financování oprav komunikací zničených kůrovcovou kalamitou, bude 
financovat nejdříve za dva až tři roky. Pokud bude chtít kraj tyto dotace využít, bude nutná 
notifikace dotačních titulů kraje, které trvá minimálně rok. Dále pohovořila o snížení spárkaté 
zvěře, která ničí nově vysazené sazenice. Zde je problém se současnou legislativou myslivosti. 
Novela by měla být během měsíce června 2022 a poté může být znovu otevřena otázka přípravy 
dotačního titulu na odstřel spárkaté zvěře. V současné době není možné vypsat nové dotační 
tituly. 
 
Termín příštího zasedání komise byl stanoven na středu 30. března 2022, od 15.00 hodin. 
 
 
7. Závěr 
Závěrem předseda poděkoval všem přítomným za aktivní účast a ukončil zasedání. 
 
 
Ing. Jiří Pykal 
předseda Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
 
 
Bc. Ing. Jitka Merunková 
tajemnice Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
 
Zpracovala a zapsala Lenka Matysová dne 2. 12. 2021. 


